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Milí spoluobčané, 
 ocitli jsme se v podzimním čase, astronomic-
kém, kalendářním i charakterem počasí. Mnozí 
to vnímáme pozitivně jako návrat k řádu všedních 
dnů určovaný školními rozvrhy, rozpisy služeb, 
zaplňujícími se diáři a podobně. Těm z nás, kteří 
postrádají hřejivé paprsky slunce a parné letní dny, 
přeji co nejrychlejší aklimatizaci. 
 I po době letních radovánek je i na podzim 
mnoho toho, na co je možné se těšit. Rozbíhají 
se různé aktivity sportovní, kulturní, spolkové 
a mohu tedy občanům doporučit sledovat obec-
ní vývěsku, webové stránky obce, poslouchat 
hlášení obecního rozhlasu, věnovat pozornost 
SMS zprávám z Infokanálu, abychom slyšeli co 
nejméně nářků typu přišel/přišla bych/bychom, 
ale nevěděli jsme o tom.
 Již několikrát jsem na tomto místě psal o pro-
jednávání nového územního plánu. Zdá se, že je 
to nekonečný příběh. Nyní je připravena varianta 
návrhu pro již třetí veřejné projednání. Pokud 
bych měl shrnout charakteristiku návrhů územ-
ního plánu pro jednotlivá veřejná projednání, 
pak první návrh byl ve stylu přísného dodržování 
urbanistických zásad výstavby sídel, ochrany 
zemědělského půdního fondu a nezastavěného 
území vůbec, dodržování souladu s nadřazenou 
územně plánovací dokumentací a  podobně. 
Zde se při projednávání námitek jednotlivých 

vlastníků pozemků obnažil základní problém 
a sice, že dosavadní a dosud platný územní plán 
počítal se značným záborem pozemků mimo 
zastavěné území obce a nyní přišla doba zvýšené 
ochrany právě nezastavěného území. Zpraco-
vatel návrhu proto pozemky mimo zastavěné 
území z využití jako pozemky stavební vyloučil. 
Ostatně doposud nikdo z majitelů, snad až na 
čestnou výjimku, s přípravou nějaké stavby na 
těchto pozemcích ani nezačal. Po vyhodno-
cení námitek k tomuto návrhu rozhodl krajský 
úřad, že je třeba vypracovat návrh nový. Zho-
tovitel územního plánu proto vypracoval nový 
návrh pro druhé veřejné projednání s tím, že na 
základě rozhodnutí zastupitelstva v podstatě 
všem námitkám majitelů pozemků vyhověl. 
Zároveň však upozornil, že tento nový návrh 
má velmi malou šanci být krajským úřadem 
akceptován. A skutečně, krajský úřad ve svém 
stanovisku konstatoval, že tento nový návrh 
je nepřijatelný a to především proto, že stano-
vuje nepřiměřený počet nových stavebních 
pozemků, neodpovídající reálnému rozvoji 
obce, a nové stavební parcely umisťuje i mimo 
zastavěné území obce a na pozemky s ochranou 
zemědělského půdního fondu. Rozhodl proto, 
že je třeba návrh znovu přepracovat a respekto-
vat přitom výše zmíněné zásady. V tuto chvíli je 
již návrh pro třetí veřejné projednání připraven 

¢  Dýňování se můžete 
zúčastnit 2. listopadu, hodi-
na a místo budou upřesněny.

¢  Vánoční jarmark 
se letos koná 23. listopadu, 
opět v sokolovně od 14.00 
do 16.00 hod.

¢  Zdobením vánočních 
perníčků přivítáme prosinec. 
Přijďte si tuto voňavou práci 
zkusit 1. 12.  Podrobnosti 
zveřejníme.

¢  Rozsvícení vánočního 
stromu plánujeme na 1. 12. 
v 17 hodin u pošty. Vystoupí 
děti ze ZŠ Nebužely, drobné 
občerstvení je zajištěno.

¢  Poslední leč pořádá 
myslivecké sdružení 7. 12. 

¢  Mikuláš k nám letos 
zavítá 8. 12. Sejdeme se 
v sokolovně v 16 hodin, 
abychom ho přivítali. 

¢  Vánoční koncert 
bude 14. prosince v kostele 
sv. Jiljí v Nebuželích.

Podrobnější informace 
k jednotlivým akcím najdete 
na plakátech.

Foto redakce



www.nebuzely.cz  2

´ OBEC
a po proběhnutí příslušných lhůt jeho 
zveřejnění bude svoláno další, tedy již 
třetí veřejné projednání.
 V  průběhu projednávání druhého 
návrhu se objevily další požadavky na 
změnu využití pozemků jednotlivých 
vlastníků a dá se předpokládat, že i při 
třetím veřejném projednávání se další 
nové požadavky objeví. Domnívám se, že 
nyní je již potřeba návrh územního plánu 
schválit. Z hlediska potřeb rozvoje obce 
návrh zcela vyhovuje a jednotlivé případy 
změny územního plánu je samozřejmě 
možné v budoucnu provádět. Je třeba si 
také uvědomit, že příprava návrhu pro 
každé další veřejné projednání stojí obec 
vždy 65 tisíc korun a řešit v tomto formá-
tu již jenom jednotlivé případy vlastníků 

pozemků je právě z hlediska těchto výdajů 
obce těžko obhájitelné.
 Počátkem října se také rozběhly staveb-
ní práce na výstavbě komunitního centra. 
Výstavbu zajišťuje jako hlavní dodavatel 
firma Šnajdr stavby, s.r.o. z Mělníka. Za-
tím probíhá výstavba výtahové šachty, 
což je stavebně nejnáročnější část, 
a  postupně začnou svoji práci ostatní 
profese, elektrikáři, topenáři, instalatéři. 
Náročná bude také oprava fasády, která 
ovšem závisí na dodávce oken. Ta jsou 
zatím ještě ve výrobě. 
 Začátkem prosince se také zahájí 
realizace projektu Podpora komunitní 
práce v  obci Nebužely. Na tento pro-
jekt získala obec dotaci, z níž se budou 
hradit personální náklady a  drobné 

Čistička odpadních vod
Nebužely mají splaškovou kanalizaci, která odvádí splaškovou vodu do čistírny 
odpadních vod. Je to velká výhoda proti obcím, které vybudování takovéhoto zařízení 
teprve čeká, ale při bližším pohledu na stav naší kanalizační sítě vidíme, že nás čeká 
vyřešit nemalé problémy.

 Naše kanalizace vznikala v  několika 
etapách a  zahrnuje část gravitační, 
kde splašková voda odtéká díky spádu 
potrubí a část tlakovou, kde je splašková 
voda odčerpávána z jednotlivých nemo-
vitostí do tlakového potrubí. To je pak na 
vhodném místě zaústěno do gravitační 
kanalizace. Každá nemovitost, která 
využívá tlakovou kanalizaci, má na svém 
pozemku jímku a výtlačné čerpadlo. Do 
systému kanalizace v obci pak dále patří 
čistírna odpadních vod a  přečerpávací 
stanice u silnice ke hřbitovu. Síť potrubí, 
čistírna a přečerpávací stanice jsou v ma-
jetku obce. Na základě smlouvy, uzavřené 
se společností Středočeské vodárny a ka-
nalizace, provozuje systém kanalizace 
v naší obci právě tato společnost. Zajišťuje 
běžný provoz včetně drobných oprav. Jako 
občané to pociťujeme v platbě stočného, 
které je příjmem této společnosti. Na tomto 
místě je vhodné ještě poznamenat, že do 
hry vstupuje ještě jedna společnost, a sice 
Vodárny Kladno – Mělník. Ta je vlastníkem 

většiny vodárenské infrastruktury v našem 
regionu (v naší obci je vlastníkem vodovod-
ního řádu), tuto infrastrukturu pronajímá 
společnosti Středočeské vodárny a  ka-
nalizace a  tato společnost ji provozuje. 
Prostředky získané tímto pronájmem pak 
VKM používá na náročné opravy celé sítě 
a na investice. Pro představu roční nájem 
činí cca 200 milionů korun a tím je dán také 
rámec rozsahu možných investic. 
 Vraťme se ale k naší čistírně odpadních 
vod. Při přípravě nového územního plánu 
se jako hlavní faktor aktuálně omezující 
možnosti výstavby nových rodinných domů 
ukazuje kapacita a  technický stav naší 
čistírny. Situace je taková, že v současné 
době není možné na kanalizaci připojit 
další nemovitosti. Obec se navíc nachází 
v území ochrany vodního zdroje Mělnická 
Vrutice a není tedy možné používat domácí 
čistírny odpadních vod. Stojí tak před námi 
akutní potřeba naši čistírnu rekonstruovat, 
aby kapacitně i kvalitou čištění vyhovovala 
současným potřebám a požadavkům. 

 Podle studie, kterou si obec nechala 
vypracovat, rekonstrukce či přesněji 
řečeno výstavba nové čistírny představuje 
investici v řádu 25 milionů korun. To je pro 
obec i při možnosti případného získání 
vhodné dotace částka nad její fi nanční 
možnosti. Jako reálný se proto jeví jiný 
možný postup, a  zastupitelstvo k  tomu 
již přijalo příslušné usnesení, vložit in-
frastrukturu likvidace odpadních vod do 
společnosti Vodárny Kladno Mělník, která 
by v rámci své investiční činnosti výstavbu 
nové čistírny zajistila. Příslušná jednání 
již obec vede. Narážíme při tom sice na 
různé „kostlivce“ vypadávající na nás ze 
šanonů jako třeba to, že podle katastru ne-
movitostí žádná čistička ani přečerpávací 
stanice vlastně neexistuje a je tedy třeba 
tyto objekty geodeticky zaměřit, zajistit 
vyjmutí pozemků, na nichž objekty stojí, ze 
zemědělského půdního fondu a podobně. 
Poté bude možné majetek infrastruktury 
ocenit a vložit jako akcionářský podíl do 
VKM. Existuje k tomuto postupu i jeden 
nikoliv nevýznamný důvod. Čistírnou pro-
téká v průměru 12 tisíc kubíků odpadní 
vody ročně. Při ceně stočného 40 Kč za 
kubík to znamená, že jako občané ročně 
provozovateli zaplatíme 480 tisíc korun. 
Jen za posledních deset let 4,8 milionu ko-
run. Z tohoto úhlu pohledu tedy již máme 
značnou část nákladů na novou čističku 
předplacenou. 
 Bohužel v nedobrém technickém sta-
vu není jen naše čistička, ale i  potrubí 
splaškové kanalizace. Jen pro ilustraci, 
čističkou protéká v průměru o 80 % vody 
více, než kolik odpovídá součtu údajů na 
všech vodoměrech v obci. Jde o tak zvanou 
balastní vodu, která se do kanalizačního 
potrubí dostává z okolního prostředí jejími 
netěsnostmi a zbytečně odčerpává kapacitu 
čistírny.   Text a foto J. Č. ●

kancelářské vybavení pro tuto činnost. 
Komunitní a organizační pracovník bu-
dou v rámci této činnosti vykonávat vše, 
co podporuje komunitní život v obci, to 
je připravovat a koordinovat vzdělávací 
a kulturní akce, různé besedy a tvořivé 
dílny, setkávání. V rámci sociální práce 
pak budou občanům pomáhat při řešení 
jejich problémů tím, že je budou informo-
vat o možnostech řešení, či tuto pomoc 
přímo zprostředkují. Bližší informace 
našim občanům včas poskytneme for-
mou informačního letáku a na webových 
stránkách obce.
 Přeji všem našim občanům krásné 
podzimní dny.

Jan Čermák, starosta obce
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Občané Nebužel ve světových válkách /3. část

Pokračování v příštím čísle NZ

I třetí díl textu autorky Věry Mališové je nahlédnutím do osudů a válečných útrap lidí z našeho okolí, 
od kterých nás dělí jen pár generací a jejichž jména nesou dál naši sousedé a spolužáci.

Jan Černý
Existuje pouze korespondenční lístek z místa Dzuri (Džuri) na srbské frontě. 
Jde možná o zaměstnance Kolářství Štěpána Šestáka v Nebuželích (Podle oslovení příjemce lístku 
,,pane mistře“). Píše..,,psali mi rodiče, že Josef Dvořák a Václav Slánský padli.“
 Oba jsou uvedeni na pomníku. Lístek je odeslán v listopadu 1917.

Dvořák Antonín *24. 5. 1896 v Nebuželích. 
Zaměstnán jako dělník. Do zajetí se dostal 
u Deberna 22. 7. 1916 jako vojín. Přihlásil se do 
legií a zařazen byl k 32. pěšímu pluku v Itálii. 
4. 3. 1921 byl demobilizován.

Haslbach Antonín *4. 6. 1881 Nebuželích. 
Vychodil měšťanku a byl zaměstnán jako rolník. 
31. 5. 1916 byl v hodnosti vojína zajat u Assiera. 
30.9. 1918. Přihlásil se do legií a byl zařazen 
k 32. pěšímu pluku v Itálii. Ve stejné pozici byl 
4. 3. 1921 demobilizován.

Hrubý Jan *15. 11. 1886 v Nebuželích. 
Zaměstnán jako obuvník. Do zajetí se dostal 
u Hermanova. Přihlásil se do legií 19. 6. 1918 

v Novonikolajevsku a v hodnosti vojína byl 
zařazen do štábu čsl. Vojsk v Rusku. 
Působení v legiích skončilo u stejného útvaru. 
17. 1. 1920 byl demobilizován.

Milder Vojtěch *8. 12. 1886 v Nebuželích. 
Byl zaměstnán jako sedlář. 2. 11. 1914 byl jako 
vojín zajat u Nezka. V Omsku byl 6.4.1914 
zařazen k inventární rotě čs. Legií v Rusku.

Milda František *11. 12. 1886 v Nebuželích. 
Zaměstnán byl jako obuvník. Byl členem Sokola 
a v hodnosti četaře byl zajat u Oliky. 
K legiím se přihlásil 19. 9. 1918 a byl zařazen 
jako vojín k 1. jízdnímu pluku čs. Legií v Rusku. 
2. 8. 1920 byl demobilizován.

Václav Novák
Narodil se v Nebuželích 18. ledna 1893. Otec měl truhlářství a u něho se Václav vyučil. Vyhlášení 
války ho muselo zastihnout jako vojáka základní služby. Od mládí byl členem Sokola a sokolské 
mravní ideály a vlastenectví spolu s osobnostními předpoklady předznamenaly jeho bezesporu 
hrdinský život. Bojoval v legiích a hned po válce odešel s rodinou do Podmokel. 

Václav Černý
Narodil se 8. listopadu 1878 v Bosyni. Rodina žila v Nebuželích. Jeho životní osudy jsou věrně 
popsány ve vzpomínkách jeho ženy Anny, které zanechala vnučce. Sepsala je velmi prostá žena, 
ale výpověď o tragice dějin vtištěných do osudů rodiny Černých je mimořádným pramenem 
o poměrech v Nebuželích v první polovině 20. století. Podle údaje z vojenských záznamů 
pracoval jako obuvník, není jasné, zda jako samostatný živnostník, nebo zaměstnanec za mzdu. 
Každopádně musela rodina velmi šetřit. Mobilizován byl ve třiceti šesti letech, kdy byly v rodině 
už čtyři děti Božena, Vlasta, Miroslav a Marie, která během války zemřela.

Válečnou anabázi prožili asi podobně. Reprezentují ale rozdílné sociální postavení, 
ambice a možnosti uplatnění v nové Československé republice. Václav Novák byl 
mladý, měl odvahu začít někde jinde. Nový domov našel v severočeských Podmoklech 
(něm. Bodenbach), v inspirativnějším městském prostředí. Začal pracovat ve veřejném 
prostoru, materiálně slušně zajištěn. Rodina Václava Černého se dlouho nevyma-
nila z nuzných poměrů, byla závislá na nekvalifikované námezdní práci. Osudy obou 
ovšem zasáhla další válka tragicky a nerozdílně.

František Bukač
Padl u obce Wrazavice u obce Lježajc 
v Haliči (Galizien).

Josef Mlejnek
Nebužely, hřbitov
Foto: Jaroslav Kotlaba

Václav Novák

Václav Černý

Legionáři původem z Nebužel

Dva osudy nebuželských legionářů, kteří se z války vrátili.
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´ ZÁBAVA

 Horké letní odpoledne přilákalo do 
areálu bývalého koupaliště mnoho diváků, 
kteří na startu hlavní soutěže „závod 
plavidel“ sledovali osm posádek. Startovní 
listina sice nepřekonala loňský ročník, při 
němž startovalo 14 posádek, zato ale pro-
pracovaností plavidel byla zatím, myslím, 
nejzajímavější.

 Porota i diváci neměli snadný úkol při 
hodnocení nápaditosti jednotlivých plavi-
del a kostýmů posádek. Ti museli plout 
dokola nádrže okolo bojky v podobě vod-
níka a cestou je přitom doprovázel Has-
trman. Všichni plavbu zdárně dokončili 
a  tak žádná dušička neskončila v  jeho 
hrníčku. Nejrychleji tuto trasu zvládla 
posádka „Pobřežní hlídka“ a nej kocábkou 
se stalo velmi hezké plavidlo „Čapí hnízdo“. 
Cenu diváků, neboli Největší sympaťák, 
získal „Pirát z Karibku“. Nejlépe z celko-

vého klání vyšla posádka „Člověče, nezlob 
se“, která vyhrála hlavní cenu poroty. Za 
zmínění stojí i  plavidlo „Drsná parta“, 
kde hlavně kostýmy posádky byli opravdu 
vydařené a za mě tedy TOP. Propracovaná 
ale byla i plavidla „Kuchařka ve vl. šťávě“ 
a „Indiáni“.
 Nebuželská neckyáda není jen soutěží 
plavidel, ale je to především odpoledne 
plné her a zábavy. A tak se po skončení 
hlavního závodu v příjemné letní atmosféře 
pokračovalo v zápolení při doprovodných 

V sobotu 27. července se opět po roce na 
hladině místní požární nádrže utkala 
netradiční plavidla při 3. ročníku 
Nebuželké neckyády.

Neckyáda 2019
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KULTURA³

soutěžích. Lukáš K. získal titul „Mokrý 
muž“ – soutěžil v chůzi vodou a obeplou-
vání bójky. V závodě „Slepý kolečkoslalom“ 
měl nejlepší čas ze dvanácti startujících 
dvojic tým Chozánci. Poslední soutěž ve 
skocích do vody vyhrál v dětské kategorii 
Vašek K. a v dospělácké po dlouhém boji 
Náčelník. Konec nám ještě zpestřil Radek 
H. neplánovanou atrakcí a to jízdou his-
torickým vojenským vozem UAZ cestou-
-necestou, která některé nadchla, v jiných 
by se krve nedořezal.

 Závěrem musím za všechny poděkovat 
Lukáši Novákovi, který se již poněkolikáté 
skvěle zhostil role moderátora. 

 Velký dík patří také všem posádkám 
za účast, divákům za příjemnou atmos-
féru a vlastně každému, kdo přiložil ruku 
k dílu, protože to vše dohromady vytvořilo 
krásný den, který si všichni užili. A již teď 
se těším na příští ročník!!!

Text a foto Petra Nováková
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´ ZÁKLADNÍ ŠKOLA

 Prvňáčci začínají objevovat kouzlo 
prvních přečtených slov, starší žáci se 
statečně potýkají hlavně s nástrahami 
české gramatiky, záludnostmi anglické 
výslovnosti a tajemnými zaklínadly plus, 
mínus, krát a děleno. 
 Výuka ale neprobíhá pouze ve třídách 
a lavicích, důkazem je například říjnová 
exkurze žáků 4. a 5. ročníku do Národního 
muzea v Praze. Po vyučování se v rámci 
činnosti školní družiny naplno rozjíždí 
práce v zájmových kroužcích – hudeb-
ním, chovatelském, tanečním, kroužku 
anglické konverzace, sportovních her 
a  dovedných rukou. Zapojujeme se 
i  do akcí pořádaných různými organi-
zacemi nejen v  našem regionu – v  září 
se nejzdatnější běžci a  běžkyně školy 
zúčastnili okresního kola přespolního 
běhu v Mělníku, kde se umístili na krás-
ném druhém místě, dokončujeme dárky  –

Zatímco první školní dny v ZŠ byly 
ještě provázeny vzpomínkami a trochou 
stesku po prázdninách, v současné době 
mají školáci tolik práce, že na nějaké to 
stýskání už vůbec není čas. 

Naši školáci neznají nudu
– záložky pro kamarády z partnerské školy 
na Slovensku v rámci projektu Záložka do 
knihy spojuje, chystáme výtvarná díla pro 
výstavu Sametové vzpomínání, což bude 
výstava prací žáků základních škol v ORP 

Mělník připomínající 30. výročí Same-
tové revoluce na Mělníku a na Mělnicku. 
 Zkrátka – nuda a nečinnost u nás 
rozhodně nemají místo... ●

Text Mgr. Ing. Lenka Zárybnická, foto archiv ZŠ



7NEBUŽELSKÝ ZPRAVODAJ / podzim 2019

MATEŘSKÁ ŠKOLA ³
Září v mateřské škole

V mateřské škole máme letos hodně nových dětí a tak 
se teprve rozkoukáváme. Společně si hrajeme, cvičíme, 
zpíváme. Teplé počasí nám dovoluje hrát si i na zahradě.
Třída Sluníček vyrazila do Regionálního muzea na 
Mělník na výstavu o vodnících „Brekeke aneb v Mělníku 
není konec vodníků“ a do mělnického kulturního domu 
na písničkový pořad Krejčíka Honzy „Škola hrou na 
druhou“. Do školky za námi přijelo divadlo Matýsek 
s pohádkou „O pyšné žirafě“.

Text Lenka Kloučková, foto archiv MŠ
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Beletrie pro děti: Dvořák, J.: Mami, kup mi zvířátko; 
Bonsels, W.: Slabikář včelky Máji; 
Karpianus T.: Prasátko Pigi a jeho kouzelný svět; 
Pihlerová, M.: Strašidýlka od starého dubu; 
Svěrák, Z.: Tatínku, ta se ti povedla; 
Procházková, I.: Myši patří do nebe, Pět minut 
před večeří; Nikl P.: Lingvistické pohádky; 
Braunová, P.: Ema a kouzelná kniha 

Beletrie pro dospělé: Siguardardóttir, L.: V pasti; 
James, P.: Muž v černé masce; Goodwinová, D.: Lovkyně 
štěstěny; Walden, L.: Půlnoční rituál; 
Braunová, P.: Klub radostí dnešního dne; 
Harasimová, M.: Mrazivé hry, Tři vánoční přání, 
Hedvábná past, Purpurové doteky; 
Mornštajnová, A.: Hana, Tiché roky, 
Slepá mapa; Blackhurst,J.: Ztichlý dům; 
Třeštíková, R.: Veselí; Moyesová,J.: Sama sebou; 
Bryndza, R.: Chladnokrevně; Kepler, L.: Lazar; 
Dostálová, Z.: Hodinky od Ašera; Hamerová, Z.: Příliš 
tenkej led; Doležalová, M.: Jeden kopeček šmoulový; 
Váňová, M.: Když ptáčka lapají, Kukaččí mládě; 
Brown, S.: Podraz; Devátá, I.: Kde spí lufťáci, 
Lázeňská kúra; Coben, H.: Na útěku; 
Martinezová, A.: Nejjasnější 
soumrak, Nejtemnější úsvit; 
Valentová, M.: Odvrácená strana 
matky

Naučná literatura pro dospělé: 
Matějček, Z.: Co děti nejvíc 
potřebují; Carter, Ch.: Dítě 
s ADHD a ADD doma i ve 
škole; Thompson, A.: Mé dítě 
má ADHD; Hocek. J.: Nejhezčí 
dobrodružné výpravy po Česku 
a Slovensku

Text Lenka Kloučková
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´ RŮZNÉ

Nové knihy v knihovně

 Často chodím ke kontejnerům nebo 
se pohybuju okolo nich. Poslední dobou 
mě překvapuje, co všechno do nich lidé 
hází. Někdy je v kontejneru na plasty sklo 
(kontejner na sklo je totiž o 30 metrů dál 

a asi by tam nedošli). Vedle kontejneru leží 
papír, který je na obtíž rozřezat a vhodit 
dovnitř. Sešlapovat prázdné plastové lah-
ve, aby kontejnery nepřetékaly, učíme už 
děti v mateřské škole. Někdy jsou tu i ige-

litky plné trávy nebo sebraná jablka, a to 
sem opravdu nepatří. Na biodpad máme 
skládku za vsí, případně hnědý kontejner 
u obecního úřadu.   ●

Text a foto Pavel Novák

Opravdu neumíme třídit odpad?


